

СОВРЕМЕННАЯ СОЦИАЛЬНАЯ РЕАЛЬНОСТЬ И ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ ОСОБЕННОСТИ ИНТУИТИВНОГО ПОЗНАНИЯ

Л. Р. Данакари

*Московский финансово-юридический университет (МФЮА) (Волгоградский филиал),
Волгоград (Россия)*

Введение. В статье рассмотрены психологические особенности интуиции в условиях постмодернистской социальной действительности. Автор отмечает уникальность протекания интуитивных процессов как в сознании, так и в практической деятельности индивида, живущего в условиях «текучести» бытия, непрерывных рисков, нестабильности.

Методы. Представленное исследование включает анализ различных психологических направлений и школ в исследовании проблемы интуиции, а также системный подход.

Основные идеи исследования, полученные результаты и их обсуждение. В нашей стране подобному симбиозу не было суждено состояться в силу не только недостатка технологий, но и сложившегося неприятия между психологическими и нейрофизиологическими школами. Это определило актуальность темы, так как анализ литературных нейрофизиологических данных может способствовать приведению результатов психологических работ к объективным показателям и формированию нового взгляда на понимание интуиции.

Заключение. В ходе решения поставленных задач были установлены многообразие в понимании и противоречивость в трактовке феномена интуиции в психологии, а также произведена периодизация истории исследования проблемы интуиции в зарубежной и российской психологической мысли.

Ключевые слова: интуиция; психология; познание; бессознательное; «скачки»; «озарение»; неявное знание.

Список литературы

1. Медушевская Н. Ф., Чуманов Ю. В., Милукова Ю. Д. Психологические аспекты интуиции как внерационального метода познания // Проблемы науки. 2016. № 12 (13). С. 106–109. URL: http://www.elibrary.ru/download/elibrary_27537275_72320992.pdf (дата обращения 17.03 2022).
2. Саган К. Драконы Эдема. Рассуждения об эволюции человеческого разума. СПб: Амфора, 2005. 265 с. URL: <http://booksonline.com.ua> (дата обращения 17.03 2022).
3. Спрингер С., Дейч Г. Левый мозг, правый мозг. Асимметрия мозга. М.: МИР, 1983. 256 с. URL: <http://knigi.dissers.ru/books/library1/8284-1.php?> (дата обращения 17.03 2022).
4. Levy J. Psychobiological implications of bilateral symmetry / Dimond S. S., Beaumont S. G. (eds.) // Hemisphere function in the human brain. London: Elek, 1974. Pp. 121–183.
5. Черепанова И. Ю. Дом колдуны: язык творческого, бессознательного. М.: КСП+. 1999. 416 с. URL: http://royallib.com/book/cherepanova_irina/dom_kolduni_yazik_tvorcheskogo_bessoznate.html.
6. Юнг К. Г. Очерки по психологии бессознательного. М.: Когито-Центр, 2010. 352 с.
7. Маслоу А. Мотивация и личность. СПб.: Евразия, 1999. 479 с.
8. Степаносова О. В. Современные представления об интуиции // Вопросы психологии. 2003. № 4. С. 133–143.
9. Юнг К. Г. Психологические типы. СПб: Ювента; Москва: Прогресс-Универс. 1995. 716 с.

10. Фромм Э. Иметь или быть? М.: АСТ, 2014. 320 с.
11. Стернберг Р. Практический интеллект. СПб.: Питер, 2002. 265 с. URL: <http://maglik.ru/intellect/1018-prakticheskiy-intellekt-stenberg-robert-dzh.html> (дата обращения 17.03 2022).
12. Налчаджян А. А. Некоторые особенности перехода из подсознательной сферы в сознание // Сборник научных трудов аспирантов Армянского госпединститута им. Х. Абовяна. Вып. 2. Ереван. 1967.
13. Данакари Л. Р. Интуиция как фактор целостного мышления человека в процессе познания // Контекст и рефлексия: философия о мире и человеке. 2016. Том 5, № 5А. С. 5–11. URL: <http://www.publishing-vak.ru/file/archive-philosophy-2016-5/1-danakari.pdf> (дата обращения 17.03 2022).
14. Пономарев Я. А. Психология творчества. М.: Московский психолого-социальный институт. Воронеж: НПО МОДЭК, 1999.
15. Фромм Э. Иметь или быть? М.: АСТ, 2014. 320 с.

Авторская справка

ДАНАКАРИ Лилия Ричарди, кандидат философских наук, доцент, Московский финансово-юридический университет (МФЮА, Волгоградский филиал), Волгоград, Россия.
E-mail: liliya.danakari@yandex.ru

MODERN SOCIAL REALITY AND PSYCHOLOGICAL FEATURES OF INTUITIVE KNOWLEDGE

L. R. Danakari

Moscow University of Finance and Law (MFUA) (Volgograd branch), Volgograd (Russia)

Introduction. The article examines the psychological features of intuition in the context of postmodern social action. The author emphasizes the uniqueness of the flow of intuitive processes as in cognition, as well as the practical activity of the individual, living in the conditions of "flow" of existence, uninterrupted risks, instability.

Methods. The presented study includes an analysis of various psychological trends and schools in the study of the problem of intuition, as well as a systematic approach.

Results. In our country, such a symbiosis was not destined to take place due to not only a lack of technology, but also the prevailing rejection between psychological and neurophysiological schools. This determined the relevance of the topic, since the analysis of literary neurophysiological data can help bring the results of psychological work to objective indicators and form a new look at the understanding of intuition.

Conclusion. In the course of solving the tasks set, a diversity in understanding and inconsistency in the interpretation of the phenomenon of intuition in psychology was established, and a periodization of the history of the study of the problem of intuition in foreign and Russian psychological thought was made.

Keywords: intuition; psychology; cognition; unconscious; «jump»; «insight»; invisible knowledge.

References

1. Medushevskaja N. F., Chumanov Ju. V., Miljukova Ju. D. Psihologicheskie aspekty intuiicii kak vneracional'nogo metoda poznaniija [Psychological aspects of intuition as an extrarational method of cognition]. *Problemy nauki* [Problems of Science], 2016. No 12 (13). 106–109 pp. Available at: http://www.elibrary.ru/download/elibrary_27537275_72320992.pdf (accessed 17.03 2022).
2. Sagan K. Drakony Jedema. Rassuzhdenija ob jevoljucii chelovecheskogo razuma [Dragons of Eden. Reflections on the evolution of the human mind]. Saint-Petersburg, TID Amphora Publ., 2005. 265 p. Available at: <https://booksonline.com.ua> (accessed 17.03 2022).
3. Springer S., Dejch G. Levyj mozg, pravij mozg. Asimmetrija mozga [Left Brain, Right Brain. brain asymmetry]. Moscow, MIR Publ., 1983. 256 p. Available at: <https://booksonline.com.ua> (accessed 17.03 2022).
4. Levy J. Psychobiological implications of bilateral symmetry // Dimond S. S., Beaumont S. G. (eds.) *Hemisphere function in the human brain*. London, Elek, 1974. 121–183 pp.
5. Cherepanova I. Ju. Dom koldun'i: jazyk tvorcheskogo, bessoznatel'nogo [House of the Sorceress: The Language of the Creative, the Unconscious]. Moscow, KSP+, 1999. 416 p. (In Russian).
6. Jung K. G. Oчерки po psihologii bessoznatel'nogo [Essays on the psychology of the unconscious]. Moscow, Kogito-Centr, 1998. 352 p. (In Russian).
7. Maslou A. Motivacija i lichnost' [Motivation and personality]. Saint-Petersburg, Evrazija, 1999. Vol. 1. 479 p. (In Russian).
8. Stepanosova O. V. Sovremennye predstavlenija ob intuiicii [Modern ideas about intuition]. *Voprosy psihologii* [Questions of psychology], 2003. No 4/ Pp. 133–143. (In Russian).

9. Jung K. G. Psihologicheskie tipy [Psychological types]. Saint Petersburg, Yuventa; Moscow, Progress-Univers, 1995. 716 p. (In Russian).
10. Fromm Je. Imet' ili byt'? [To have or to be?]. Moscow, AST Publ., 1990. 330 p. (In Russian).
11. Sternberg R. Prakticheskij intellect [Practical intellect]. Saint Petersburg, Piter, 2002. 265 p. Available at: <https://booksonline.com.ua> (accessed 17.03 2022).
12. Nalchadzhjan A. A. Nekotorye osobennosti perehoda iz podsoznatel'noj sfery v soznanie [Some features of the transition from the subconscious sphere to consciousness]. *Sbornik nauchnyh trudov aspirantov Armjanskogo gospedinstituta im. X. Abovjana* [Collection of scientific papers of post-graduate students of the Armenian State Pedagogical Institute. X. Abovyan]. Is. 2. Yerevan, 1967. (In Russian).
13. Danakari L. R. Intuitsiya kak faktor tselostnogo myshleniya cheloveka v protsesse poznaniya [Intuition as a holistic human thinking factor in the cognitive process]. *Kontekst i refleksiya: filosofiya o mire i cheloveke* [Context and Reflection: Philosophy of the World and Human Being]. 2016. Vol. 5. No 5A. 5–11 pp. Available at: <https://www.publishing-vak.ru/file/archive-philosophy-2016-5/1-danakari.pdf> (accessed 17.03.2022).
14. Ponomarev Ja. A. Psihologija tvorenija [The psychology of creation]. Moscow, Moskovskij psihologo-social'nyj institute; Voronezh, MODJEK Publ., 1999. 475 p. (In Russian).
15. Fromm Je. Imet' ili byt'? [To have or to be?]. Moscow, AST Publ., 1990. 330 p. (In Russian).

Author's Bio

DANAKARI Liliya Richardi, Candidate of Philosophical Sciences, Associate Professor, Moscow University of Finance and Law (MFUA) (Volgograd branch), Volgograd, Russia.
E-mail: liliya.danakari@yandex.ru

Библиографическая ссылка

Данакари Л. Р. Современная социальная реальность и психологические особенности интуитивного познания // SocioTime / Социальное время. 2022. № 1 (29). С. 57–64. DOI: 10.25686/2410-0773.2022.1.57